
PROTOKÓŁ NR VI/2019 
z sesji Rady Gminy Dębnica Kaszubska 

z dnia 27 marca 2019 r. 

W sesji wzięli udział: 

1. 13 Radnych Rady Gminy Dębnica Kaszubska 
2. Zastępca Wójta Gminy – Agnieszka Żukowska 
3. Skarbnik Gminy – Marek Malinowski 
4. Sekretarz Gminy – Radosław Krawczyk  
5. Mecenas – Anna Soja 
6. Dyrektor Gminnego Ośrodka Kultury – Anna Pietrzak 
7. Kierownik Ośrodka Pomocy Społecznej – Krystyna Szustak 
8. Radny Rady Powiatu – Grzegorz Grabowski 
9. Pracownik GOK – Kinga Trubicka-Czapka 
10.  Dyrektor Zespołu Szkół w Gogolewie – Justyna Kośla 
11.  Dyrektor Zespołu Szkół w Motarzynie – Gabriel Konkel 

Radni nieobecni: Marcin Olech, Bartłomiej Tutak.  

Porządek obrad: 

1. Sprawy regulaminowe: 

a) otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad, 

b) przyjęcie porządku obrad, 

c) przyjęcie protokołu z V sesji Rady Gminy Dębnica Kaszubska VIII kadencji. 

2. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) uchwalenia Statutu Gminy Dębnica Kaszubska, 

b) szczegółowych zasad wnoszenia inicjatyw obywatelskich, zasad tworzenia komitetów 
inicjatyw uchwałodawczych, zasad promocji obywatelskich inicjatyw uchwałodawczych oraz 
formalnych wymogów, jakim muszą odpowiadać składane projekty, 

c) nieodpłatnego przejęcia na własność nieruchomości z zasobu Krajowego Ośrodka Wsparcia 
Rolnictwa do zasobu mienia komunalnego Gminy Dębnica Kaszubska, 

d) zwrotu nieruchomości na rzecz Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa, 

e) określenia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 
zwierząt na terenie Gminy Dębnica Kaszubska na rok 2019”, 

f) zmiany uchwały nr V/35/2019 Rady Gminy Dębnica Kaszubska z dnia 27 lutego 2019 r. 
w sprawie przyjęcia zasad udzielania dotacji z budżetu Gminy Dębnica Kaszubska na 
dofinansowanie inwestycji służących ochronie środowiska poprzez budowę przydomowych 
oczyszczalni ścieków na terenie Gminy Dębnica Kaszubska w roku budżetowym 2019, 

g) zmian w budżecie Gminy Dębnica Kaszubska na 2019 rok. 

3. Plan obciążania nieruchomości na terenie Gminy Dębnica Kaszubska. 

4. Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy Dębnica Kaszubska. 

5. Sprawozdanie z wykonania uchwał. 



6. Sprawozdania Komisji Rady z działalności międzysesyjnej: 

a) Komisja Infrastruktury i Budżetu, 

b) Komisja Kultury i Oświaty, 

c) Komisja Rewizyjna, 

d) Komisja Skarg, Wniosków i Petycji. 

7. Wolne wnioski i informacje. 

8. Zamknięcie obrad. 

Porządek obrad po zmianie: 

1. Sprawy regulaminowe: 

a) otwarcie sesji i stwierdzenie prawomocności obrad, 

b) przyjęcie porządku obrad, 

c) przyjęcie protokołu z V sesji Rady Gminy Dębnica Kaszubska VIII kadencji. 

2. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) uchwalenia Statutu Gminy Dębnica Kaszubska, 

b) szczegółowych zasad wnoszenia inicjatyw obywatelskich, zasad tworzenia komitetów 
inicjatyw uchwałodawczych, zasad promocji obywatelskich inicjatyw uchwałodawczych oraz 
formalnych wymogów, jakim muszą odpowiadać składane projekty, 

c) nieodpłatnego przejęcia na własność nieruchomości z zasobu Krajowego Ośrodka Wsparcia 
Rolnictwa do zasobu mienia komunalnego Gminy Dębnica Kaszubska, 

d) zwrotu nieruchomości na rzecz Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa, 

e) określenia „Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności 
zwierząt na terenie Gminy Dębnica Kaszubska na rok 2019”, 

f) zmiany uchwały nr V/35/2019 Rady Gminy Dębnica Kaszubska z dnia 27 lutego 2019 r. w 
sprawie przyjęcia zasad udzielania dotacji z budżetu Gminy Dębnica Kaszubska na 
dofinansowanie inwestycji służących ochronie środowiska poprzez budowę przydomowych 
oczyszczalni ścieków na terenie Gminy Dębnica Kaszubska w roku budżetowym 2019, 

g) zmian w budżecie Gminy Dębnica Kaszubska na 2019 rok, 

h) zmiany uchwały nr XIV/118/2016 Rady Gminy Dębnica Kaszubska z dnia 30 marca 2016 r. 
w sprawie ustalenia zasad na jakich sołtysom będzie przysługiwała dieta. 

3. Plan obciążania nieruchomości na terenie Gminy Dębnica Kaszubska. 

4. Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy Dębnica Kaszubska. 

5. Sprawozdanie z wykonania uchwał. 

6. Sprawozdania Komisji Rady z działalności międzysesyjnej: 

a) Komisja Infrastruktury i Budżetu, 

b) Komisja Kultury i Oświaty, 



c) Komisja Rewizyjna, 

d) Komisja Skarg, Wniosków i Petycji. 

7. Wolne wnioski i informacje. 

8. Zamknięcie obrad. 

Przebieg sesji: 

Ad. 1 
a)  
Sesję Rady Gminy Dębnica Kaszubska otworzył Przewodniczący Rady Krzysztof  Badowski. 

Otwarcia dokonał o godzinie 10:32 w sali konferencyjnej Urzędu Gminy Dębnica Kaszubska. 
Przywitał pracowników urzędu, Radnych Rady Powiatu, przybyłych gości, Sołtysów oraz 
Radnych Rady Gminy. Na podstawie listy obecności stwierdził nieobecność dwóch Radnych 
i oznajmił, że obrady są prawomocne.  

b)  
Przewodniczący Rady K. Badowski przystąpił do zatwierdzenia porządku obrad. Zwrócił się 

z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś uwagi, zmiany do porządku obrad?  
Sekretarz R. Krawczyk poinformował, że do porządku obrad chciałby dodać jeden podpunkt 
uchwałę w sprawie zmiany uchwały nr XIV/118/2016 Rady Gminy Dębnica Kaszubska z dnia 
30 marca 2016 r. w sprawie ustalenia zasad na jakich sołtysom będzie przysługiwała dieta. Chodzi 
o to, że w trakcie miesiąca zmieniają się sołtysi. Chodzi o doprecyzowanie zasad dotyczących 
naliczenia diet. Szczegóły zostaną omówione przy uchwale.  
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś 
wnioski, pytania do porządku obrad? W związku z brakiem zgłoszeń przeszedł do głosowania 
nad rozszerzonym porządkiem obrad. 

W wyniku głosowania porządek obrad został przyjęty w stosunku /12 za, 0 przeciw, 
0 wstrzymujących się. 

/Podczas głosowania nieobecna była Radna Beata Sowińska/ 

c)  
Przewodniczący Rady K. Badowski poinformował, że Radni przeszli do zatwierdzenia 

protokołu z poprzedniej sesji i zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś 
uwagi do protokołu? W związku z brakiem uwag oświadczył, że protokół obowiązuje 
w brzmieniu uprzednio przesłanym. 

Ad. 2 
a)  
Przewodniczący Rady K. Badowski poinformował, że jako pierwszy zostanie omówiony 

projekt uchwały w sprawie uchwalenia Statutu Gminy Dębnica Kaszubska /stanowiący załącznik 
nr 1 do protokołu/. Przewodniczący Rady poinformował, że projekt był omawiany na komisjach 
wspólnych i uzyskał opinię pozytywną, choć niejednogłośnie. Następnie zwrócił się z pytaniem 
czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania do projektu uchwały? 
Radny P. Paczesny odniósł się do zapisu paragrafu 15 ustęp 3 statutu „Przewodniczący Rady 
może zakończyć dyskusję nad danym punktem porządku obrad wypowiadając formułę: 
„zamykam dyskusję”. Radny oznajmił, że są to zbyt daleko idące kompetencje. Inną sprawą jest, 
gdy padnie wniosek o zamknięcie dyskusji. Wtedy na ten temat może się wypowiedzieć cała rada. 
Nie można jednoosobowo zamknąć dyskusji. Taka jest Jego uwaga do zapisów.  
Sekretarz R. Krawczyk oznajmił, że to o czym wspominał Pan Radny było przedmiotem dyskusji 
na komisach wspólnych. Wówczas intencją zapisu była sytuacja, podczas której ktoś w sposób 



celowy przedłuża dyskusję i prowadzi do tego, że obrady radny nie przebiegają sprawnie. 
Przewodniczący rady pilnuje policji sesyjnej i dyscypliny. Tego typu zapis jest wskazany.  
Radny P. Paczesny oznajmił, że co do tego ma inne zdanie. Jeżeli ktoś mówi bzdury i zakłóca 
przebieg sesji, pada wniosek o zamknięcie dyskusji. Nie można jednoosobowo zamknąć dyskusji. 
Niejednokrotnie może to ograniczyć wypowiedź radnych i zamykać usta. Cała rada może o tym 
zadecydować. Nie ma znaczenia kto jest przewodniczącym. Nie powinno się przyznawać takich 
kompetencji. 
Sekretarz R. Krawczyk oznajmił, że w innych instytucjach funkcjonuje takie rozwiązanie 
zakończenia dyskusji. Nie chodzi tu o ograniczenie wypowiedzi, tylko umożliwienie czuwania nad 
porządkiem i trybem pracy rady. 
Przewodniczący Rady K. Badowski zauważył, że podobny zapis funkcjonował w poprzednim 
statucie. Ta formuła ma na celu zamknięcie dyskusji, gdy ktoś powiela swoje wypowiedzi. 
Najpierw przywołuje się radnego „do rzeczy”, a dopiero po tym można zamknąć dyskusję, gdy 
wypowiedź nic nowego nie wnosi. Rzadko się z tego zapisu korzysta, ale takie uprawnienia 
powinny być. Przewodniczący Rady postawił wniosek formalny o przegłosowanie zapisu. 
Wnioskiem Pana Piotra jest usunięcie zapisu. 
Radny P. Paczesny oznajmił, że można wnieść poprawkę. Przewodniczący musiałby wytłumaczyć 
dlaczego zamyka dyskusję.  
Pani Mecenas A. Soja oznajmiła, że uprawnienia wynikają z zapisów ustawy o samorządzie 
gminnym. Wyłącznym zadaniem przewodniczącego rady jest organizacja trybu pracy rady 
i prowadzenie obrad. W Jej ocenie ma możliwość zamknięcia dyskusji na dany temat, jeżeli ta 
dyskusja się powiela.  
Przewodniczący Rady K. Badowski oświadczył, że taki był zamysł tego zapisu. Czasami bywa tak, 
że wypowiedzi się powielają, rozmowa jest na jeden temat, płynnie przechodzi się do kolejnego 
tematu. Można zmienić ten zapis. Przewodniczący Rady zwrócił się do Radnego Paczesnego z 
prośbą o podanie propozycji zapisu. 
Radny P. Paczesny oznajmił, że przewodniczący rady w poprzednich punktach regulaminu ma 
nadane uprawnienia do zaprowadzenia porządku, włącznie z wyprowadzeniem kogoś, kto 
zakłóca ten porządek. Radny zawnioskował  o usunięcie zapisu z uchwały. 
Przewodniczący Rady K. Badowski złożył wniosek o zachowanie tego zapisu. Z racji tego, że 
wniosek Pana Piotra jest najdalej idący, będzie on przegłosowany. Przewodniczący Rady zwrócił 
się z pytaniem kto z Państwa Radnych jest za tym aby z paragrafu 15 ustęp 3 wykreślić zapis 
„Przewodniczący Rady może zakończyć dyskusję nad danym punktem porządku obrad 
wypowiadając formułę: „zamykam dyskusję”? 

W wyniku głosowania wniosek nie został przyjęty, a otrzymał następującą liczbę głosów 
/2 za, 8 przeciw, 3 wstrzymujące się. 

Przewodniczący Rady K. Badowski oznajmił, że wniosek nie został przyjęty, po czym zwrócił się 
z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma jeszcze jakieś pytania do projektu uchwały?  
Radny P. Paczesny oznajmił, żeby radni nie byli zdziwieni, że zostanie im odebrany głos, gdy będą 
wypowiadać się na jakiś niewygodny temat.  
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych chciałby 
zabrać głos? W związku z brakiem pytań Przewodniczący Rady przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta w stosunku /12 za, 1 przeciw, 
0 wstrzymujących. Przewodniczący Rady stwierdził jednogłośne podjęcie uchwały. 

Uchwała otrzymała nr VI/45/2019 i stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

Imienny wykaz głosowania Radnych stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 



b)  
Przewodniczący Rady K. Badowski przeszedł do projektu uchwały w sprawie szczegółowych 

zasad wnoszenia inicjatyw obywatelskich, zasad tworzenia komitetów inicjatyw uchwałodawczych, 
zasad promocji obywatelskich inicjatyw uchwałodawczych oraz formalnych wymogów, jakim 
muszą odpowiadać składane projekty /stanowiącego załącznik nr 4 do protokołu/. 
Przewodniczący Rady K. Badowski poinformował, że projekt był omawiany na komisjach 
wspólnych i uzyskał opinię pozytywną, choć nie jednogłośnie. Następnie zwrócił się z pytaniem 
czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania do projektu uchwały? W związku z brakiem pytań 
Przewodniczący Rady przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta w stosunku /13 za, 0 przeciw, 
0 wstrzymujących. Przewodniczący Rady stwierdził jednogłośne podjęcie uchwały. 

Uchwała otrzymała nr VI/46/2019 i stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Imienny wykaz głosowania Radnych stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

c)  
Przewodniczący Rady K. Badowski poinformował, że projekt uchwały w sprawie 

nieodpłatnego przejęcia na własność nieruchomości z zasobu Krajowego Ośrodka Wsparcia 
Rolnictwa do zasobu mienia komunalnego Gminy Dębnica Kaszubska /stanowiący załącznik nr 
7 do protokołu/ był omawiany na komisjach wspólnych i uzyskał opinię pozytywną od 
wszystkich komisji. Następnie zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś 
pytania do projektu uchwały? W związku z brakiem pytań, przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta w stosunku /13 za, 0 przeciw, 
0 wstrzymujących. Przewodniczący Rady stwierdził jednogłośne podjęcie uchwały. 

Uchwała otrzymała nr VI/47/2019 i stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

Imienny wykaz głosowania Radnych stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

d)  
Przewodniczący Rady K. Badowski przeszedł do kolejnego punktu porządku obrad jakim był 

projekt uchwały w sprawie zwrotu nieruchomości na rzecz Krajowego Ośrodka Wsparcia 
Rolnictwa /stanowiący załącznik nr 10 do protokołu/. Przewodniczący Rady oznajmił, że projekt 
uchwały był omawiany na komisjach wspólnych i uzyskał opinię pozytywną, lecz nie 
jednogłośnie. Następnie zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania do 
projektu uchwały? W związku z brakiem pytań Przewodniczący Rady przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta w stosunku /13 za, 0 przeciw, 
0 wstrzymujących. Przewodniczący Rady stwierdził jednogłośne podjęcie uchwały. 

Uchwała otrzymała nr VI/48/2019 i stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

Imienny wykaz głosowania Radnych stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

e)  
Przewodniczący Rady K. Badowski poinformował, że projekt uchwały w sprawie określenia 

„Programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania bezdomności zwierząt na 
terenie Gminy Dębnica Kaszubska na rok 2019” / był omawiany na komisjach wspólnych 
i uzyskał opinię pozytywną, lecz nie jednogłośnie. Następnie Przewodniczący Rady zwrócił się 
z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania do projektu uchwały?  
Radny P. Paczesny zwrócił się z pytaniem czy schronisko jest to samo co w roku ubiegłym? 



Przewodniczący Rady K. Badowski oznajmiła, że tak, po czym zwrócił się z pytaniem czy ktoś 
z Państwa radnych ma jeszcze jakieś pytania? W związku z brakiem zgłoszeń Przewodniczący 
Rady przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta w stosunku /13 za, 0 przeciw, 
0 wstrzymujących się. Przewodniczący Rady stwierdził jednogłośne podjęcie uchwały. 

Uchwała otrzymała nr VI/49/2019 i stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

Imienny wykaz głosowania Radnych stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

f)  
Przewodniczący Rady K. Badowski poinformował, że kolejnym projektem uchwały jest 

uchwała w sprawie zmiany uchwały nr V/35/2019 Rady Gminy Dębnica Kaszubska z dnia 27 
lutego 2019 r. w sprawie przyjęcia zasad udzielania dotacji z budżetu Gminy Dębnica Kaszubska 
na dofinansowanie inwestycji służących ochronie środowiska poprzez budowę przydomowych 
oczyszczalni ścieków na terenie Gminy Dębnica Kaszubska w roku budżetowym 
2019/stanowiący załącznik nr 16 do protokołu/. Projekt uchwały był omawiany na posiedzeniu 
wspólnym wszystkich komisji i uzyskał opinię pozytywną. Następnie Przewodniczący Rady 
zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania do projektu uchwały? 
W związku z brakiem dalszych pytań Przewodniczący Rady przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta w stosunku /13 za, 0 przeciw, 0 
wstrzymujących się.  

Uchwała otrzymała nr VI/50/2019 i stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

Imienny wykaz głosowania Radnych stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

g)  
Przewodniczący Rady K. Przewodniczący Rady K. Badowski poinformował, że projekt 

uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Dębnica Kaszubska na 2019 rok /stanowiący 
załącznik nr 19 do protokołu/ był omawiany na komisjach wspólnych i uzyskał opinię 
pozytywną, choć nie jednogłośną. Następnie zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych 
ma jakieś pytania do projektu uchwały? Przewodniczący Rady oznajmił, że w uchwale nastąpiły 
małe zmiany, w uzasadnieniu dodano zapis „W załączniku nr 5 dokonano zmian w zakresie 
dochodów i wydatków budżetowych gminy z tytułu dotacji celowych z budżetu państwa na 
realizację zadań bieżących z zakresu administracji rządowej (rozdziały 75011 i 85219) oraz zmian 
w zakresie dochodów budżetu państwa (rozdziały 85228 i 85502).”. Następnie zwrócił się 
z pytaniem jaka była przyczyna dodania tego zapisu?  
Skarbnik M. Malinowski odpowiedział, że w tym załączniku znajdują się jednocześnie dochody 
budżetu gminy i dochody budżetu państwa, które są podstawą naliczania innych dochodów 
budżetu gminy. One w międzyczasie uległy zmianie i stąd doprecyzowanie.  
Przewodniczący Rady zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania do 
projektu uchwały? W związku z brakiem pytań Przewodniczący Rady przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta w stosunku /13 za, 0 przeciw, 
0 wstrzymujących się. Przewodniczący Rady stwierdził jednogłośne podjęcie uchwały. 

Uchwała otrzymała nr VI/51/2019 i stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

Imienny wykaz głosowania Radnych stanowi załącznik nr 21 do protokołu. 

 



h)  
Przewodniczący Rady K. Badowski przeszedł do projektu uchwały w sprawie zmiany 

uchwały nr XIV/118/2016 Rady Gminy Dębnica Kaszubska z dnia 30 marca 2016 r. w sprawie 
ustalenia zasad na jakich sołtysom będzie przysługiwała dieta /stanowiącego załącznik nr 22 do 
protokołu/ po czym oddał głos Panu Sekretarzowi.  
Sekretarz R. Krawczyk oznajmił, że motywem podjęcia uchwały jest doprecyzowanie zasad 
udzielenia diety w sytuacji ustąpienia dotychczasowego sołtysa, przez nowo wybraną osobę. 
Propozycja jest taka, aby sołtys, który dotychczas pełnił funkcję miał naliczoną dietę do czasu 
wyborów, czyli również dzień wyborów zaliczany jest do jego diety, a nowemu sołtysowi 
naliczana dieta będzie od następnego dnia. Uznano to za racjonale, gdyż sołtys, który dotychczas 
urzęduje nadal pełni swoją funkcję w tym dniu, organizuje spotkanie i większość obowiązków 
spoczywa na nim. Nowo wybrany sołtys może rozpocząć funkcję od kolejnego dnia, po 
przekazaniu pieczątek, podpisaniu stosownych umów itp.  
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy naliczona dieta będzie liczona 
proporcjonalnie? 
Sekretarz R. Krawczyk potwierdził.  
Przewodniczący Rady zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania do 
projektu uchwały? W związku z brakiem pytań Przewodniczący Rady przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania uchwała została przyjęta w stosunku /13 za, 0 przeciw, 
0 wstrzymujących się.  

Uchwała otrzymała nr VI/52/2019 i stanowi załącznik nr 23 do protokołu. 

Imienny wykaz głosowania Radnych stanowi załącznik nr 24 do protokołu. 

Ad. 3 
Przewodniczący Rady K. Badowski poinformował, że Radni przeszli do kolejnego punktu 

porządku obrad i oznajmił, że Plan obciążania i zbywania nieruchomości na terenie Gminy 
Dębnica Kaszubska /stanowiący załącznik nr 25 do protokołu/ był omawiany na posiedzeniu 
wspólnym wszystkich komisji i uzyskał opinię pozytywną, choć nie od wszystkich radnych. 
Radny W. Leśniewski zwrócił się z pytaniem czy uchwała komisji alkoholowej nie będzie 
głosowana? 
Sekretarz R. Krawczyk odpowiedział, że uchwała ta była przedstawiona Radnym w celu jej 
zaopiniowania, tak aby można było rozpocząć konsultacje z sołectwami. Uchwała nie była 
zaplanowana w porządku obrad. Urząd zwrócił się do Radnych z zapytaniem, czy taka treść może 
być poddana dalszym pracom. 
Przewodniczący Rady K. Badowski oznajmił, że po konsultacjach uchwała wróci do radnych. 
Następnie zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś pytania do planu? 
W związku z brakiem pytań przeszedł do głosowania. 

W wyniku głosowania Plan obciążania i zbywania został przyjęta w stosunku /13 za, 
0 przeciw, 0 wstrzymujących się.  

Przewodniczący Rady K. Badowski poinformował, że wyczerpano materiały do podjęcia 
i przeszedł do kolejnego punktu porządku obrad. 

Ad. 4 
Przewodniczący Rady K. Badowski poprosił o przedstawienie sprawozdania z działalności 

Wójta Gminy Dębnica Kaszubska. 
Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy Dębnica Kaszubska /stanowiące załącznik nr 26 do 
protokołu/ przytoczyła Pani Agnieszka Żukowska Zastępca Wójta Gminy. 



Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś 
pytania do sprawozdania? 
Radny P. Paczesny zwrócił się z pytaniem dotyczącym opłaty adiacenckiej. Czy te opłaty były 
wcześniej naliczane? Ile jest procent zwyżki? 
Zastępca Wójta Pani A. Żukowska odpowiedziała, że opłaty były już naliczane, a na każdy 
podział wydawana jest decyzja. 
Radny P. Paczesny zauważył, że w sprawozdaniu była mowa o gazociągu. Czy z tą sprawą coś się 
ruszyło? 
Zastępca Wójta Pani A. Żukowska oznajmiła, że na razie urząd czeka na rozstrzygnięcie 
odwołania. 
Sekretarz R. Krawczyk dodał, że prace nad przebiegiem nadal trwają. Spółka PGNiG nadal 
pracuje. Kiedy realizacja dojdzie do skutku, tego nie wiadomo. Każda strona ma możliwość 
wypowiedzenia się w tym temacie. Gaz jest właściwym kierunkiem dla Dębnicy Kaszubskiej, 
każdy za to będzie trzymać kciuki.  
Radny P. Paczesny zauważył, że na drogę w Łabiszewie planowane było około 70 tys. zł, a w 
sprawozdaniu podana była niższa kwota. To powód do radości. 
Zastępca Wójta Pani A. Żukowska oznajmiła, że w przetargu wyszło 40 tys. zł. 
Radna B. Sowińska zwróciła się z pytaniem czy przetarg na świetlicę w Dobrej został pozytywnie 
rozstrzygnięty?  
Zastępca Wójta Pani A. Żukowska odpowiedziała, że do realizacji budowy świetlicy brakuje 
trochę pieniędzy, nie zostały jeszcze poczynione zmiany w budżecie. 
Skarbnik M. Malinowski oznajmił, że montaż finansowy nie został jeszcze skonstruowany. 
Radny M. Batóg oznajmił, że podobna sytuacja jest w Gałęzowie. 
Przewodniczący Rady K. Badowski przeszedł do kolejnego punktu porządku obrad. 

Ad. 5 
Sprawozdanie z wykonania uchwał /stanowiące załącznik nr 27do protokołu/ przedstawił 

Pan Sekretarz Radosław Krawczyk. 
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś 
pytania do sprawozdań? W związku z brakiem pytań przeszedł do kolejnego punktu porządku 
obrad.  

Ad. 6 
Przewodniczący Rady K. Badowski poprosił o przedstawienie sprawozdań z działalności 

Komisji Rady Gminy.  
a)  
Przewodniczący Komisji Infrastruktury i Budżetu Radny I. Ziółkowski poinformował, że 

komisja spotkała się dwukrotnie. 4 marca 2019 r. odbyło się posiedzenie mające na celu 
sporządzenie statutu gminy. Kolejne spotkanie odbyło się 20 marca 2019 r. w celu opiniowania 
projektów uchwał na sesję.  
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma 
jeszcze jakieś pytania? W związku z brakiem pytań przeszedł do kolejnego sprawozdania. 

b)  
Przewodniczący Komisji Kultury i Oświaty Radny M. Szerlowski poinformował, że komisja 

spotkała się dwukrotnie, 4 marca 2019 r. odbyło się posiedzenie mające na celu sporządzenie 
statutu gminy. Kolejne spotkanie odbyło się 20 marca 2019 r. 
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy są jakieś pytania do komisji? 
W związku z brakiem pytań przeszedł do kolejnej komisji. 

 

 



c)   
Wiceprzewodniczący Komisji Rewizyjnej Radny R. Cech  poinformował, że komisja spotkała 

się dwukrotnie, 4 marca 2019 r. odbyło się posiedzenie zwołane w celu przeprowadzenia prac nad 
statutem gminy. Kolejne spotkanie odbyło się 20 marca 2019 r. w celu opiniowania projektów 
uchwał na sesję. Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa 
Radnych ma jakieś pytania do sprawozdania?  
Radny P. Paczesny zwrócił się z pytaniem czy protokół z kontroli był przedstawiony na sesji?  
Radny R. Cech oznajmił, że protokół jeszcze nie był przedstawiany. 
Przewodniczący Rady K. Badowski oznajmił, że na poprzedniej sesji było wspomniane o 
przeprowadzonej kontroli. 
Radny P. Paczesny zawnioskował o dodanie punktu do sesji dotyczącego dyskusji na temat 
kontroli. Protokół jest bardzo lakoniczny, a przeprowadzona kontrol nie była żadną kontrolą.  
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy są jakieś pytania do komisji? 
W związku z brakiem pytań przeszedł do kolejnej komisji. 

d)   
Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Radny W. Leśniewski poinformował, że 

komisja spotkała się na posiedzeniu wspólnym wszystkich komisji, w celu opiniowania 
materiałów na sesję. 
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma jakieś 
pytania do sprawozdania? W związku z brakiem pytań przeszedł do kolejnego punktu porządku 
obrad. 

Ad. 7. 
Radny W. Leśniewski oznajmił, że w rozmowach z mieszkańcami wielokrotnie był pytany 

o pomoc udzieloną od gminy dla pogorzelców z Dargacza. Z tego co wie, gmina przekazała 
kwotę 24 tys. zł dla pogorzelców, poza tym radni naszej gminy zrobili składkę w wysokości 
1300 zł. Poinformował również, że mieszkańcy ul. Wrzosowej zadawali pytania czy można by 
było ustawić lustro na ul. Wrzosowej, gdyż mieszkańcy boją się wyjeżdżać przez utrudniona 
widoczność. Prosili również o wystosowanie pisma do właścicieli o przycięcie żywopłotu. Gdyby 
przycięto te krzaki, wjazd byłby bezpieczniejszy. 
Wiceprzewodniczący Rady I. Ziółkowski oznajmił, że rozmawiał z mieszkanką o tych krzewach. 
Było to jakieś dwa lata temu, do tej pory nie ma odzewu.  
Radny W. Leśniewski oznajmił, że prośbę zawsze można wystosować, a mieszkaniec nie zawsze 
musi się dostosować. Istotne jest, aby spróbować.  
Radny M. Batóg oznajmił, że wnioskował o dwa lustra w Gałęzowie i w Niepoględziu. Usłyszał, 
że wszystko jest do załatwienia, ale w ramach funduszu sołeckiego. Jeżeli miałoby to pójść 
z innego funduszu, to wnioskowałby o postawienie lustra w Gałęzowie przy jeziorze na 
skrzyżowaniu, a drugie lustro również na skrzyżowaniu drogi w miejscowości Niepoględzie 
z drogą prowadzącą do Krosnowa. 
Radny P. Paczesny zauważył, że było wspominane o fermie w Objezierzu. Odbyło się spotkanie 
dotyczące budowy fermy. Czy sprawa nadal jest procedowana? Ferma powstanie? 
Zastępca Wójta Pani A. Żukowska oznajmiła, że odbyła się rozprawa administracyjna 
zorganizowana przez Wójta Gminy Trzebielino. Informacja o spotkaniu została przekazana 
Radnym, Sołtysom i mieszkańcom. Z naszej gminy nikt oprócz Niej i Pani Wójt nie był obecny 
na spotkaniu. Po spotkaniu przekazano informacje do mieszkańców sołectw. W ubiegłym 
tygodniu poszła informacja pisemna do Wójt Gminy Trzebielino o szczegółową weryfikację 
raportu oddziaływania na środowisko. Obawy mieszkańców są takie, że nie do końca jest 
przekonanie o nie wywożeniu gnojowicy na tereny naszych sołectw.  
Radny P. Paczesny zauważył, że mieszkańcy zreflektowali się dopiero po spotkaniu.  
Przewodniczący Rady K. Badowski oznajmił, że jest mieszkańcem, informacja była wywieszona, 
jednak nie mógł uczestniczyć w spotkaniu. Miejscowość Mielno może trochę dostać rykoszetem. 



Spotkanie nie cieszyło się popularnością. Suchorze ma 1000 mieszkańców, a na spotkaniu było 
około 40 osób. 
Zastępca Wójta Pani A. Żukowska oznajmiła, że jest to etap, na którym tylko strony mogą 
wypowiadać się na temat przedsięwzięcia i tylko one mogą odwoływać się od decyzji. Mieszkańcy 
w piśmie zwrócili się o to, aby zostali uznani za stronę postępowania.  
Radny P. Paczesny zwrócił się z pytaniem czy jakieś konkretne zarzuty zostały przedstawione? 
Zastępca Wójta Pani A. Żukowska oznajmiła, że mieszkańcy wnioskowali o weryfikacje raportu 
oddziaływania na środowisko, a także podanie działek, na które będzie wywożona gnojowica 
z przeliczeniem powierzchni, czy będzie ona w stanie to przyjąć. Obecnie mamy tylko ogólną 
informację, na które sołectwo będzie wylewana gnojowicy, bez podania numerów działek. 
Radny P. Paczesny oznajmił, że mieszkańcy muszą walczyć o to, aby inwestycja nie doszła do 
skutku.  
Przewodniczący Rady K. Badowski oznajmił, że w tym celu było stworzone pismo, aby 
mieszkańcy mogli czynnie uczestniczyć w postępowaniu. Nie jest zabronione wywożenie 
gnojowicy. Mieszkańcy chcą, aby zostały wskazane działki, na które będzie wywożona gnojowica.  
Radny P. Paczesny oznajmił, że Pani Agnieszka jest specjalistką w tej dziedzinie. Zwrócił się 
z pytaniem czy w raporcie można zastrzec, aby do gnojowicy były dodawane bakterie niwelujące 
odór?  
Zastępca Wójta Pani A. Żukowska oświadczyła, że jest to wielkie ryzyko dla wójta. Musi to być 
potwierdzone badaniami, a są już takie, które dowodzą, że bakterię niekorzystnie wpływają na 
infrastrukturę, którą dysponuje przedsiębiorca. Wójt nie może podjąć ryzyka płacenia 
odszkodowania dla przedsiębiorcy, z tego względu, że mu coś nakazał. Nie jest do końca 
uwarunkowane przepisami, aby można było swobodnie go zapisać. Do decyzji środowiskowej nie 
można wpisywać zapisów, które chcemy, tylko takie, które są zgodne z prawem.  
Radny P. Paczesny zwrócił się z pytaniem czy jest odzew mieszkańców? 
Zastępca Wójta Pani A. Żukowska oznajmiła, że mieszkańcy są zmobilizowani. W trakcie 
postępowania Wójt Gminy Trzebielino zlecił weryfikację raportu specjaliście. Będzie taki okres, 
gdzie raport będzie dostępny dla wszystkich mieszkańców. Wersja, którą ma urząd może być już 
nieaktualna. 
Radny P. Paczesny zauważył, że przy projektowaniu drogi 210 chyba nie zwrócono uwagi, gdyż 
skrzyżowania są tak zaprojektowane, że są zwężane. Problem jest na kilku skrzyżowaniach. Radny 
boi się zadać pytanie, bo może uzyskać odpowiedź, że to projektował specjalista, tak się teraz 
robi. Prawdą jest, że dwa ciężarowe samochody nie mogą się minąć na skrzyżowaniu i zaczyna 
być to problem.  
Zastępca Wójta Pani A. Żukowska dodała, że jest mieszkanką ulicy Leśnej i widzi, że osoby 
mające usługi transportowe jeżdżą zdecydowanie wolniej, co jest bezpieczniejsze dla 
mieszkańców. Teraz każdy ma świadomość, że skrzyżowanie jest węższe i należy przed nim 
zwolnić. Ogólną zasadą jest poirytowanie pod kątem prostym. Nie my to zrobiliśmy, tylko 
projektant. Jest to w celu bezpieczeństwa. 
Sekretarz R. Krawczyk dodał, że chodziło o względy bezpieczeństwa. Przez miejscowość 
przebiega bardzo ruchliwa droga. Przemieszczają się różne samochody. Wszelkie zabiegi 
projektowe, uwzględniają obecne normy bezpieczeństwa. Głównie chodziło o bezpieczeństwo, 
aby spowolnić ruch. Należy tak to zrobić, aby wyciągnąć wyjazd do kąta prostego, aby pod koniec 
trzeba było zwolnić. Każdy wie, jak wyglądała ulica przed remontem. Składy ciężarowe nie 
zwracały uwagi na skrzyżowaniu. Na drodze poruszają się także rowerzyści. Obecnie droga jest 
wypiętrzona, z nowymi krawężnikami. Wcześniej były one pokruszone, wtopione w masę 
bitumiczną, a teraz widać jak się projektuje bezpieczną drogę. Tam gdzie są możliwości 
przesunięć i zmian, są one wprowadzane. Najlepszym przykładem jest ul Leśna, która 
w pierwotnej wersji miała rabatki. Nie warto było brnąć, aby co miesiąc poprawiać krawężniki. 
Wykonano to z kostki, solidnej i dopuszczającej najazdy ciężkich samochodów. Kolejnym 
przykładem jest skrzyżowanie na ZGK. Obcy ludzie nie wiedzieli, która droga jest wjazdem, 



a która wyjazdem. W dodatku na środku umiejscowiony był kamień. Nikomu nie potrzeby 
i utrudniający ruch.  
Radny M. Batóg korzystając z obecności Radnych Powiatowych poinformował, że w zeszłym 
roku została oddana droga powiatowa do Jawor, natomiast przy samej miejscowości zostało już 
wypłukane pobocze, a przy dużych opadach deszczu podmywany już asfalt. Można byłoby 
położyć na poboczu płyty. 
Członek Zarządu Powiatu Pan M. Kowalczyk zwrócił się z pytaniem na jakim odcinku pobocze 
jest wymyte? 
Radny M. Batóg oznajmił, że chodzi o odcinek drogi w Jaworach od stawów w górę do 
miejscowości.  
Członek Zarządu Powiatu Pan M. Kowalczyk poprosił o złożenie wniosku do Zarządu Dróg 
Powiatowych. 
Dyrektor Pani A. Pietrzak oznajmiła, że drogi powiatowe na terenie gminy były przedmiotem jej 
interpelacji. Jest z nimi problem, pobocza często się wypłukują. Problem jest w Jaworach, Dobrej, 
Podolu Małym. 
Radna J. Lejczak zwróciła się z pytaniem kto nadzorował prace wymiany dachu w miejscowości 
Krzywań? Po wymianie dachu pozostało pełno gruzu przy posesji. Nikt tego nie sprzątnął, aż 
dziw, że zostało to odebrane. 
Wiceprzewodniczący Rady I. Ziółkowski zwrócił się z pytaniem do Członka Zarządu Powiatu 
Pana Kowalczyka czy jest coś słychać odnośnie drogi Leśnej, o którą składał wniosek? 
Członek Zarządu Powiatu Pan M. Kowalczyk odpowiedział, że do zarządu trafiło pismo 
dotyczące inwestycji na terenie gminy. Ta droga też jest ujęta w inwestycjach do wykonania.  
Przedstawiciel ZNP Pani I. Miercałow oświadczyła, że chciałaby złożyć wniosek, ale także 
powiedzieć kilka słów o sytuacji panującej w oświacie. Szkoły przyłączyły się do ogólnopolskiej 
akcji protestacyjnej. Wynik przeprowadzonego referendum wynosi 90%. Tylu nauczycieli chce 
przystąpić do strajku. Różnie się to rozkłada po szkołach, czasami jest 100% poparcia, czasami 
ponad 80%, ale wszystkie szkoły są za strajkiem. Frekwencja była bardzo wysoka, gdyż sięgała 
ponad 90%. Dane wskazują na determinację i solidarność. Bardzo wiele obaw i wątpliwości 
budziło podejście do egzaminów. Jest przekonana i ma nadzieję, że dojdzie do porozumienia 
między rządem a nauczycielami. Natomiast jeżeli nie, to nauczyciele przystąpią do strajku. Jeżeli 
chodzi o egzaminy, to żadne dziecko nie zostanie skrzywdzone. Da się przeprowadzić egzamin 
i zrobi się wszystko, aby on się odbył. Nawet w placówce, która w 100% przystąpi do strajku. 
Pani Miercałow poinformowała, że w naszym powiecie są samorządy, które w ramach 
solidaryzowania się z oświatą, w walce o zarobki i godność zawodu nauczyciela, nie zgadzają się, 
żeby ciężar finansowy przerzucano na samorządy, gdyż one nie są w stanie udźwignąć tego 
zadania. Po reformie dwie szkoły mają świetne warunki, mają piękne sale gimnastyczne, a jedna 
szkoła nie. O to walczyć trzeba, aby wyrównać szanse wszystkich uczniów. W powiecie są 
samorządy, które odstąpiły od potrącenia za strajk. W związku z tym złożyła wniosek czy 
samorząd będzie solidarny i wesprze nauczycieli w ich proteście. Zdaje sobie sprawę, że 
w przypadku strajku, wszystkim mieszkańcom będzie ciężko, ale to walka w słusznej sprawie.  
Przewodniczący Rady K. Badowski oznajmił, że nie było wcześniej dyskusji na ten temat i nie 
można oczekiwać, że zostanie ona podjęta tak z marszu. Radni muszą się spotkać 
i przedyskutować ten temat. 
Przedstawiciel ZNP Pani I. Miercałow zwróciła się z pytaniem czy będzie zaproszona na to 
spotkanie?  
Przewodniczący Rady K. Badowski oznajmił, że dostanie informację o spotkaniu, jeżeli się ono 
odbędzie.  
Radny P. Paczesny oznajmił, że za wcześnie jest na podejmowanie decyzji. W poniedziałek są 
rozmowy. On jest zdania, że chyba nikt nie sądzi, że nauczyciele zarabiają dużo. Strajk jest 
słuszny. Cieszy fakt, że młodzież nie zostanie pokrzywdzona, mimo strajku. Szkoda byłoby 



wysiłku młodzieży włożonego w naukę. Rozumie, że takie postępowanie zwiększa siłę nacisku na 
rząd. Młodzież nie zostanie pokrzywdzona, a nauczyciele swoje osiągną. 
Przedstawiciel ZNP Pani I. Miercałow oznajmiła, że młodzież nie zostanie pokrzywdzona. 
Chodzi o sytuację w oświacie i reformę, gdzie młodzież jest wrzucana do dwóch roczników. 
Nauczycielom zależy na dobru edukacji. Szkoda dzieci. Ona jest praktykiem, uczy dzieci. 
Nauczyciele walczą o godność zawodu, o szacunek dla nauczycieli i osób dorosłych. Na razie 
szacunku nie widać. Pieniądze są ważne, ale nie najważniejsze. 
Radny P. Paczesny oznajmił, że jest zdania, iż wynagrodzenie nauczycieli jest wkalkulowane, jest 
zabezpieczone. On też należy do związku. Finanse są zabezpieczone. To, że będzie się brało 
udział w strajku, nie jest przeszkodą, aby nauczyciele zachowali wynagrodzenie. Nie wyobraża 
sobie innej sytuacji. Nie wie jak to wygląda od strony prawnej, na pewno temat jest do dyskusji.  
Zastępca Wójta Pani A. Żukowska zwróciła się z pytaniem do Pani Miercałow czy przez 
solidarność rozumie brak potrącenia wynagrodzenia? 
Przedstawiciel ZNP Pani I. Miercałow oznajmiła, że taka forma byłaby najlepsza, ale nie jedyna. 
Chodzi o wyraz poparcia i solidarności. Są samorządy, które odważyły się podjąć decyzję o nie 
potrącaniu za strajk. Egzaminy się odbędą. 100% nauczycieli w przedszkolu zamierza strajkować. 
To będą ciężkie dni dla naszej społeczności. Nie wiadomo czy dyrekcja będzie w stanie zapewnić 
opiekę w tym czasie. 
Zastępca Wójta Pani A. Żukowska oznajmiła, że urząd zwrócił się z pytaniem jak szkoły 
zamierzają zapewnić opiekę w czasie ewentualnego strajku, jednak nie otrzymano jeszcze 
odpowiedzi. 
Dyrektor Pan G. Konkel zaprosił na uroczyste otwarcie nowej odsłony Izby Regionalnej 
w Motarzynie na 10 kwietnia 2019 r. na godz. 17:00. 
Przewodniczący Rady K. Badowski zwrócił się z pytaniem czy ktoś z Państwa Radnych ma 
jeszcze jakieś pytania? W związku z brakiem pytań przeszedł do kolejnego punktu porządku 
obrad. 
Ad. 8 

Przewodniczący Rady K. Badowski o godzinie 11:46 zamknął obrady sesji Rady Gminy 
Dębnica Kaszubska. 
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